


İSLAM İNANÇ SİSTEMİ



2.1. Meleklerin Özellikleri ve Görevleri

Haberci, elçi, kuvvet ve
iktidar sahibi anlamına gelen 
melek,  gözle görülemeyen, 

Allah’ın emriyle verilen görevleri 
yerine getiren, güçlü, hızlı ve zor 

işlere gücü yeten bir varlıktır.

“…Peygamber,
Rabb’inden kendisine 

indirilene iman
etti, mü’minler de (iman 

ettiler). Her biri;
Allah’a, meleklerine, 

kitaplarına ve 
peygamberlerine

iman ettiler…”
Bakara suresi, 285«Melekler, 

Allah’a isyan etmezler ve
asla günah işlemezler. 
Emrolundukları işleri

aksatmadan yaparlar.»
Nahl suresi, 50.



Allah, meleklerin kıyamet gününde 
insanlar gibi öleceklerini 

Zümer suresinin 68. ayetiyle 
haber vermektedir: 

“Sûr’a üflenir ve Allah’ın dilediği 
kimseler dışında göklerdeki herkes ve 

yerdeki herkes ölür...”

Melekler; yemekten, içmekten,

cinsellikten, uyumaktan, yorulmaktan,

usanmaktan, yaşlanmaktan ve 

benzeri özelliklerden

arınmış varlıklardır





“Kim Allah’a, meleklerine, 

peygamberlerine, Cebrail’e ve 

Mikail’e düşman olursa bilsin ki 

Allah da inkâr edenlerin 

düşmanıdır.

(2/Bakara suresi, 98)   

“Melekler Allah’ın hiçbir 

emrine karşı gelmezler 

ve kendilerine ne 

emredilirse yaparlar.”

(66/Tahrîm suresi, 6) 

Melekler yemek, 
içmek, uyumak, 

evlenmek, dişilik, 
erkeklik gibi 
vasıflardan

uzak varlıklardır 
(İsrâ, 17/40; 

Sâffât, 37/150; 
Zuhruf, 43/19).



Meleklerin esas vazifeleri
Allah’a kulluk ve onun emirlerini yerine

getirmektir.

Kur’an’da temiz, saygın, 
latif, üstün güce ve kesin 
bilgiye sahip anlamında 

‘Cibrîl, Rûhu’l-
emîn/güvenilir ruh, Rûhu’l-
kudüs/kutsal ruh, rasûl/elçi’ 
isimleri verilmiştir. (Bakara 

suresi, 97, 98)
Cebrâil peygamberlere

ve meleklere vahiy 
getirmekle görevlidir

İbranice veya Süryanice’de “Allah’ın 
kulcağızı/Ubeydullah”

anlamındadır.
Allah’ın tabiattaki yaratma faaliyetleri ile 

ilgilenen görevli melektir.

Cebrâil Mîkâil



adı Kur’an’da “Münâdî/çağırıcı” 
şeklinde geçmektedir. 

Kıyameti koparacak ilk ve yeniden dirilişi 
başlatacak ikinci üflemeyi (nefh) 

İsrâfil yapacaktır

İsrâfil

ismi İbranicedir.
Kur’an’daki adı 

‘ölüm meleği’dir.

Azrâil

“De ki: ‘Sizin için 
görevlendirilen

ölüm meleği canınızı 
alacak, sonra Rabbinize

döndürüleceksiniz’.”
Secde suresi, 11.

“Seslenenin
yakın bir yerden 
sesleneceği güne 

kulak ver…” 
Kâf suresi, 41, 42



MELEKLER

Cebrail 
(vahiy)  
(a.s.)

Mikail 
(tabiat 

olayları) 
(a.s.)

Azrail 
(Ölüm) 
(a.s.)

İsrafil 
(Kıyamet 
meleği) 

(a.s.)

Kiramen
Katibin 
(Yazıcı)

Münker Ve 
Nekir

(Kabirdeki 
Sorgucu 

melekler)

Hafaza
(koruyucu)
Melekleri



İnsanın iyi ve kötü, 
gizli ve açık amellerini

yazmak

‘Kirâmen Kâtibîn

İnsanları korumakla 
görevlidir.

‘Hafaza’ melekleri

“İnsanı
önünden ve ardından takip 

eden melekler vardır. 
Allah’ın emriyle onu 

korurlar…”
Ra’d suresi 10, 11

“Yoksa onların sırlarını ve gizli 
konuşmalarını duymadığımızı 

mı sanıyorlar? Hayır öyle değil, 
yanlarındaki elçilerimiz 

(melekler)
yazmaktadırlar”
Zuhruf suresi, 80

Dört büyük meleğin dışında da çok sayıda melek vardır. 
“…Allah’a yakın melekler de, Allah’a kul

olmaktan asla çekinmezler…” (Nisâ suresi 172) 



Allah’ın, müminlerin kalbine sebatı,
doğruyu ve hakkı ilham eden

ve onlara dua eden meleklerin varlığı:
“…Melekler ise, Rablerini

hamt ile tespih ederler ve yeryüzündekiler 
için bağışlanma dilerler…” (Şûrâ suresi, 5)

Müminlerin dostu melekler, onların ahiret 
yolculuğunda da yanlarında bulunacaklar

ve onları teselli edeceklerdir.
(Fussilet suresi 30, 31)

Cennette görevli meleklerin temsilcisine 

Rıdvân, 
cehennem görevlilerinin temsilcisine de 

Mâlik denilmektedir. 

(Zümer suresi, 71, 72)



2.2. Meleklere İnanmanın Sağladığı Yararlar

Allah tarafından
görevlendirilmiş yazıcı meleklerce 

gözetlendiği bilinciyle hayırlı işler yapmaya 
yönelmekte ve ölçülü davranmaktadır.

Bu inanç kişiyi kötülük yapmaktan 
alıkoymaktadır.

Melekler iyiliğin, güzelliğin ve doğruluğun 
sembolüdürler. Meleklere iman eden 

kimse, onların telkin ettikleri erdemlere ait 
her çağrıya kulak vermekte ve onları 

içselleştirerek  ‘melek gibi insan’ unvanını 
kazanmaktadır. Yüklendiği görev ve 

sorumluluğun kendisini melekten üstün 
kılacağı şuuruyla ahlaki güzelliklerini daha 

da arttırma yollarını aramaktadır.



Meleklerin darda kalan müminlere yardım 
ettiğine inanan kişi, ümidini kaybetmemekte  

ve zorluklar karşısında azim ve iradesini 
yitirmemektedir

Melekler manevi varlıklar olduğu için vahiy 
bilgisinden habersiz insanlar, onlara  

bilgisizce vasıflar yüklemişlerdir.  Mesela bazı 
müşrikler melekleri,  yeterince değer 

vermedikleri  kız evlatlarına benzeterek 
‘Allah’ın kızları’ iftirasında bulunmuşlar, 

(Sâffât suresi, 149)  bazıları ise onları putları 
gibi kendilerine şefaatçi saymışlardır. (Necm

suresi, 26) Allah “Rahmân’ın kulları olan 
melekleri…” (Zuhruf suresi, 19.) doğru 

şekilde tanıtmış ve insanları buna benzer 
batıl hurafe ve evhamlardan kurtarmıştır.



2.3. Cin ve Şeytan

Bu ruhanî varlıklardan
melekler; hayırlı, Allah’a itaatkâr ve insana 

iyi şeyler ilham eden varlıklardır. 
Şeytanlar ise insanı aldatan ve 

şerre yönelten varlıklardır.

Kur’an-ı Kerim ve sahih hadisler cinlerden 
bahsetmektedir. Cinlerin yalın ateşten ve 

insan türünden önce yaratıldıkları, 
“Cinleri de daha önce dumansız ateşten 
yaratmıştık” (Hicr suresi, 27) yazılmıştır.

Cinler iradeli varlıklardır ve Allah’a kulluk için 
yaratılmışlardır. Allah bu konuda:  “Ben cinleri 
ve insanları, ancak bana kulluk etsinler diye 

yarattım.” (Zâriyât suresi, 56) buyurmuştur



Cinlerin de 
gayba dair 

bilgileri yoktur.
(Cin suresi, 8, 9)

Cinlere peygamberler 
gönderildiği:

Allah, varlıkları insanlar farklarını 
kolaylıkla anlayabilsin diye 

zıtlarıyla yaratmıştır. 

Melekler; 
temizliğin,
hakkın ve 

iyiliğin, 

şeytan ise 
onun zıddı 
özelliklerin 

temsilcisidir.

“Ey cin ve insan topluluğu! İçinizden size 
ayetlerimi anlatan ve bu gününüzün gelip 

çatacağı hakkında sizi uyaran 
peygamberler gelmedi mi?...”

(En’âm suresi, 130) ayetiyle bildirilmiştir



Allah’ın, Âdem’e secde etmesi emrine, ondan 
üstün olduğu iddiasıyla isyan ederek haktan 
sapmıştır. Allah’ın lânetine uğramış ve onun 
huzurundan kovulmuştur. Bu olay Kur’an’ın: 

Şeytan, azgınlık ve kötülükte aşırı giden, kibirli 

ve insanları ısrarla haktan saptırmaya çalışan 

(A’râf suresi 16,17) cinlerin genel adıdır. 

Cinlerin atası İblis’tir

“Hani biz meleklere, ‘Âdem için saygı ile eğilin’ 
demiştik de İblis’ten başka hepsi saygı ile 

eğilmişlerdi. İblis ise cinlerdendi de Rabb’inin
emri dışına çıktı. Şimdi siz, beni bırakıp da İblis’i
ve neslini, kendinize dostlar mı ediniyorsunuz? 
Hâlbuki onlar sizin için birer düşmandırlar…”

(Kehf suresi, 50)



Allah, huzurdan kovulan İblis’in insanları
sapıtma isteğine izin vermiştir. O da 

Hz. Âdem ve eşi Havvâ’yı yanıltarak cennetten 
çıkarılmalarına sebep olmuş ve soylarını Hak’tan 
uzaklaştırmak için yoğun bir faaliyete girişmiştir. 

(A’râf suresi,12,19)

Allah insanları şeytanın düşmanlığına, hilesine ve 
aldatmacasına karşı uyarmış, şerrinden kendisine 
sığınılmasını istemiştir. Allah, kendisine içtenlikle 
iman ve tevekkül eden kimseler üzerinde onun 

hiçbir etki ve hakimiyetinin olmadığını 

“Gerçek şu ki; şeytanın, inanan ve yalnız Rablerine 
tevekkül eden kimseler üzerinde bir hâkimiyeti 

yoktur.” (Nahl suresi, 98-100) ayetlerinde 

beyan etmiştir



Şeytanın şerrinden; 
Allah’a dua ederek, ona tevekkül ederek 

ve nefsani arzulara uymayarak 
korunmak gerekir.

Zira ilahi ölçülere uymayanların, 
şeytanın kuşatmasına maruz kalacakları  

Kur’an’da: 

“Kim, Rahmân’ın Zikri’ni görmezlikten 
gelirse, biz onun başına bir şeytan 

sararız. Artık o, onun ayrılmaz 
dostudur. Şüphesiz bu şeytanlar 

onları doğru yoldan saptırırlar. Onlar 
ise doğru yolda olduklarını sanırlar…” 

(Zuhruf suresi, 36,37) ayetleriyle 
haber verilmiştir. 



Şeytanın kuşatmasını yarma iradesi 
göstermeyenler sonunda onun gönüllü 
askerleri ve esiri olurlar. Ona kölelikten 

vazgeçmeden ölenler büyük
bir pişmanlıkla şeytanı suçlayacaklardır. 

Şeytan, dostlarının ahiretteki bu 
suçlamaları karşısında sadece kendilerini 

suçlamaları gerektiğini söyleyecektir. 

(A’râf suresi, 200-202)

Allah, şeytan kelimesini 
sıfat veya mecaz anlamlarda insan ve cinlerin 

şerlileri için kullanılmıştır.

“De ki: İnsanların kalplerine vesvese sokan, 
(insan Allah’ı andığında) pusuya çekilen cin ve 
insan şeytanının şerrinden… insanların İlahına 

sığınırım!” (Nâs suresi, 1-6)



Şeytandan korunmak için Allah'a güvenme: insana karşı düşmanlık yapan şeytandan 
korunmak için öncelikle Yüce Rabbimiz Allah'a güvenmek ve O'na dayanmak gerekir. 

Şeytandan korunmak için iyi işler yapmalı ve akıl-iradeyi kullanmalıyız.
Allah'a inanıp güvenenlere şeytanın kötülüğü bir zarar vermez. 

Bu durum kitabımız Kuran-ı Kerim'de şöyle belirtilmektedir:

Şeytandan Allah'a Sığınma



DÜŞÜNELİM

Şeytanın kötü özellikleri ile 
ilgili neler biliyorsunuz? 
Eûzü besmele çekmekle 

şeytandan korunma arasında 
nasıl bir ilgi olabilir? 

Arkadaşlarınızla konuşunuz.



Cinlerle İlgili Batıl İnançlar

• Cinler görünmeyen varlıklar olduğu için haklarında pek çok inanç ve 
söylenti vardır. ak cinler hakkında Bu inançların pek çoğu da batıldır. 

Biz Kur’an'ın bildirdiklerine inanırız.
•  Bazı insanlar toplanırlar, ruh çağırdıklarını ve ruhlarla konuştuklarını, 

onlardan bugün ve gelecek ile ilgili haberler aldıklarını iddia ederler. 
Bu haberlere göre yaşamlarını düzenlemeye ve kararlar almaya çalışırlar.

- Ölen insanların ruhlarının tekrar dünyaya gelmediği Kur'an'da 
belirtilmektedir.

Ruh Çağırma





•   Mukaddes dinimizce sihir/büyü ile uğraşmak, bunları yaptırmak kesinlikle yasaklanmıştır,
•   Hz. Peygamberimiz (sav) sihir/büyü ile uğraşmayı büyük günahlar arasında saymıştır

•   Gücümüzü aşan tehlike ve olası kötülüklerden her zaman Allah'a sığınmalıyız.

Sihir/Büyü



• Falcılık geleceği öğrenmek, şans ve kısmeti anlamak amacıyla yapılmaktadır. Bunun 
için oyun kağıdı, kahve telvesi, avuç içi gibi şeylere bakılarak anlamlar çıkarılmaya 

çalışılmaktadır. Bu işleri yapanlar "falcı" olarak bilinmektedir.
- Falcılar, insanların bugünü ve geleceğini öğrenme, başlarına gelecekleri bilme 
merakını kullanırlar. Bu merakı besleyerek, insanları aldatırlar. Oysa insanların 

gelecekteki olayları bilmeleri hiçbir şekilde mümkün değildir.
•Falcılık ve İstismarcılık

•  Falcılar, insanların para, zaman ve duygularını istismar etmektedirler. Böylece 
haksız kazanç ve güç sağlamaktadırlar.

Ey inananlar, içki, kumar, 
dikili taşlar ve fal okları 
ancak, şeytan işi birer 

pisliktir. Onlardan kaçının ki, 
kurtuluşa eresiniz" (Mâiöe, 

S/90). 

Falcılık

Peygamberler bile ancak Allah'ın 
kendilerine bildirdiklerini bilebilirler. 

Nitekim Hz. Nuh çev re sin de ki le re; 
"Ben size Allah'ın hazineleri benim 

yanımdadır, demiyorum. Ben gaybı da 
bilmem..." diyor (Hûd, H/31)






